
OPRAVENOU STATENICKOU OTEVŘEL HEJTMAN 
PETERA. Středočeský kraj zaplatil a  zajistil kompletní 
opravu silnice, z  obecní pokladny jsme fi nancovali nové 
chodníky na Pastvišťatech, úpravu tamní autobusové za-
stávky i  obrubníky, které  zabrání stékání vody ze silnice 
na soukromé pozemky. Před hřbitovem vzniklo nové par-
koviště. Na fotografi i stříhá pásku hejtman Miloš Petera, 
krajský zastupitel Jiří Csermelyi, starosta Jaroslav Radost-
ný a ředitel Krajské správy a údržby silnic Zdeněk Dvořák.

Vážení čtenáři Zpravodaje,

prázdniny se pomalu blíží ke  konci, 
a když se nad tím trochu zamyslím, 
mám příjemný pocit nebo i uspokoje-
ní, že ten letošní rok byl velmi úspěš-
ný. Již dříve jsem se zmínil o dokonče-
ní čistírny odpadních vod, ale dobrý 
pocit mám až teprve nyní, když se 
podařilo dodavateli stavby odstra-
nit nepříjemný a  rušivý zvuk, kte-
rý čistírna a její dmychadla vydáva-
la. Dobrý pocit mám i z dokončované 
přístavby základní školy. Před odjez-
dem na  dovolenou jsem se zúčastnil 
dostavby můstku přes Únětický potok 
a tato akce mi ani trochu nepřipomí-
nala nějakou brigádu, ale spíše hru 
velkých kluků, kteří vyměnili dnes už 
neznámé hry s kuličkami za koncert 
s  pilkami a  bateriovými vrtačkami. 
Ale legrace při tom byla asi stejná.

Když jsem si zase po deseti letech na-
foukl a oprášil kolo a projel se po nově 
opravené ulici Ke Statenicím a poko-
chal se krásným povrchem a všemi tě-
mi vylepšeními, která se při tom poda-
řilo vykouzlit, měl jsem zase jednou 
dobrou náladu. Jen se budeme muset 
asi připravit na to, že neukáznění ři-
diči budou po  novém povrchu jezdit 
rychleji, než mají.

Určité obavy jsem měl z  obnovy 
kuchyně v  mateřské škole. V  posled-
ních letech spíše věřím tomu, že když 
se něco čistě teoreticky může podělat, 
tak se to opravdu stane. To je asi prů-
vodní jev přicházejícího stáří. Těch 
několik kroků, které bylo potřeba 
udělat, aby se vše stihlo, než se bude 
zase vařit, bylo potřeba vykonat v ur-
čité návaznosti v  době necelého jed-
noho měsíce, ale vyšlo to a kuchyň je 
zase jak nová. Před koncem prázdnin 
bude určitě vyhlášen den otevřených 
dveří v  mateřské škole i  v  základní 
škole, tak si prohlídku obou škol ne-
nechte ujít.

Doufám, že vy i va-
še děti jste si užili léto, 
letních veder i  dešťů, 
abyste v  zimě měli 
na co vzpomínat.
Hezký zbytek léta 
vám přeje

Jaroslav Radostný, starosta

Lávka stavěná s radostí
Tento týden se u bývalé čističky otevřela pro pěší nová lávka přes 
potok. Díky ní se teď dostanete z ulice Za Kostelem ke hřbitovu 
na Pastvišťatech pěšky ani ne za pět minut. Stavěla se ale tak tro-
chu jinak – ruku k dílu mohl přidat každý, kdo měl chuť. 

Po dlouhých peripetiích s vyřizová-
ním potřebných povolení pro no-
vou lávku jsme měli vše připrave-
né a rozhodli jsme se, že celou akci 

uděláme svépomocně. V  polovině května 
jsme si  s panem starostou oblékli montér-
ky a pustili se do práce. Vybetonovali jsme 
podpůrné pilířky na obou březích a u míst-
ního mistra zámečníka pana Jemelky jsme 
nechali podle návrhu architekta udělat oce-
lovou konstrukci nosné části a  zábradlí. Po-
stupně se k  nám přidávali další lidé, kteří 

řezali, natírali, betonovali, montovali 
a  začátkem července byla lávka hoto-
vá. Tento týden se postavily náspy a ob-
rubníky, kterými se lávka napojila na 
okolní terén, a lidé ji už mohou použí-
vat.Na podzim bychom chtěli dokončit fi-
nální úpravy v okolí lávky i s navazující-
mi cestami pro pěší podél potoka. Tím, že 
jsme se do stavby lávky pustili sami, byla 

o  mnoho levnější, než kdyby ji stavěla fir-
ma na klíč. 

 dokončení na str. 3
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 Školka má 
renovovanou kuchyň

Novou myčku nádobí, nový plynový sporák, digestoř a konvekto-
mat – tedy programovatelnou parní troubu – mají od srpna k dispo-
zici pracovníci kuchyně naší mateřské školy. Rekonstrukcí prošla 
v rekordním čase.

Příběh obnovy kuchyně začal v  květnu, 
když paní ředitelka požádala o dovyba-
vení kuchyně novým sporákem a  pečí-
cí pánví. „Obvykle v  případě požadavku 

na téměř cokoliv ze strany mateřské nebo základ-
ní školy bez velkého váhání vyhovíme během pár 
minut, ale ten letošní požadavek byl trochu kom-
plikovanější,“ popisuje starosta Jaroslav Radost-
ný.  „V zastupitelstvu máme odborníka přes vaření 
a  kuchyň, kterého jsem požádal, aby stav kuchy-
ně prověřil. Za několik dní přišla nepříjemná zprá-
va, že téměř všechny spotřebiče jsou v neutěšeném 
stavu a myčka nádobí dokonce probíjí,“ pokraču-
je starosta. Pak šlo všechno ráz na  ráz. Myčka 
putovala do sběrného dvora a z Itálie, odkud je 
většina spotřebičů pro gastroprovozy, objedna-

lo vedení obce vše potřebné. Starý konvektomat 
se musel odvápnit a obec navíc přikoupila ještě 
jeden. Stejně tak sporák s nefungujícími plotýn-
kami a rozbitou troubou byl nahrazen novým. 
Navíc bylo nutné předělat zásuvky, odpadní 
a přívodní armatury na vodu a plyn a upravo-
vala se i klimatizace a digestoř. „Mateřská škola 
ale nemá dva měsíce prázdnin. Na  jejich začátku 
do ní ještě chodí děti a koncem srpna už opět vaří 
pro seniory, a tak bylo na obnovu kuchyně poměrně 
málo času. Nicméně dodavatelské fi rmy i řeme slní-
ci z naší obce odvedli dobrou práci, za což jim dě-
kuji,“ usmívá se Jaroslav Radostný.  Od pondělka 
8. srpna kuchyň v mateřské škole opět funguje 
a navíc se zvýšenou kapacitou. 

-red-

O novém lékaři pro dospělé 
se stále jedná

Od  srpna nemají Tuchoměřice svého lé-
kaře pro dospělé. Praktická lékařka 
MUDr.  Sylva Kohoutová dala ke  konci 
července výpověď a nyní ordinuje pou-

ze ve své původní ordinaci v areálu bývalé Aritmy 
ve  Vokovicích. Samozřejmě, kdo je u  ní registro-
ván a  potřebuje akutní zdravotnickou péči, mů-
že si dojet do Vokovic, stejně jako mohou pacien-
ti MUDr.  Šmatové dojíždět do  Holubic. Nicméně 
ideální to není a vedení obce se všemi dostupnými 
způsoby snaží najít nového praktického lékaře, kte-
rý by opět pracoval přímo ve vesnici. „Nepříznivou 

okolností bohužel je, že zájemcům nemůžeme přes-
ně sdělit, kolik budou mít u nás pacientů, protože ně-
kdo zůstal u MUDr. Šmatové, někdo u paní doktor-
ky Kohoutové a někteří lidé přešli k jiným lékařům. To 
pro lékaře, kteří jsou závislí na platbách od pojišťov-
ny za  zaregistrované pacienty, není nijak povzbudi-
vé,“ vysvětluje starosta Jaroslav Radostný. „S něko-
lika lékaři máme pronájem ordinace rozjednán, ale 
vzhledem k dovoleným zatím není nikdo rozhodnutý 
v naší ordinaci pracovat. Doufám, že v příštím čísle bu-
de zpráva o ordinaci příznivější,“ dodává starosta. 

Kateřina Kubalová

 V obci jsou již přes dva ro-
ky umístěny modré kontej-
nery na bioodpad (listí, větve 
apod.). Většinou po  vyprázd-
nění kontejnerů netrvá ani 
dva dny a  kontejner je zase 
plný. Tento druh biodpadu je 
totiž velmi neskladný. Aby se 
frekvence vyvážení snížila, 
objednala obec profesionální 
štěpkovač, který z jedné koša-
té větve udělá kbelík štěpků. 
Štěpkovač, za  který obec za-
platí přes 120 tisíc Kč, by měl 
být dodán každým dnem.
 Do konce roku by měly být 
opravené zámecké schody. 
Obec už kvůli tomu požádala 
o 190ti tisícovou dataci z fon-
du hejtmana Středočeského 
kraje a  zároveň také oslovi-
la možného dodavatele. No-
vé schody a zídka kolem nich 
budou z cihel a betonu.

-red-

OTÁZKA: Od  září budou 
do  školy v  Nebušicích do-
jíždět autobusem do  devá-
té třídy děti, kterým bude už 
15  let. Nebude se na  ně pro-
to vztahovat dosavadní pě-
timěsíční jízdenka ŽÁK, ale 
budou si muset kupovat jíz-
denku pro studenty, kte-
ří už nemají jízdné v  Praze 
– na  rozdíl od  dětí mladších 
15 let – zadarmo. Jaké je tedy 
nejvýhodnější tarifní řeše-
ní pro školáky od 15 let, kteří 
dojíždějí z Tuchoměřic do ne-
bušické školy? 

Kateřina Pochopová

ODPOVĚĎ: Deváťáci starší 
15 let použijí zvláštní zlevně-
né studentské jízdné pro žá-
ky a studenty od 15 do 26 let. 
Jedná se o tzv. žákovské jízd-
né, ke  kterému je nezbytné 
pořídit také Žákovský prů-
kaz. Pro cesty z  Tuchoměřic 
do Nebušic (tedy pro 2 pásma) 
stojí měsíční jízdenka 345 Kč, 
možné je také využít  5ti mě-
síční jízdenku (na celé školní 
pololetí) za 1590 Kč. Více o žá-
kovském cestování v příměst-
ských autobusech najdete na: 
www.ropid.cz/tarifni-pojmy/
zakovske-jizdne/.

Jindřich Stuna, ROPID

vy se ptáte, 
my odpovídáme

krátce

Foto: Jaroslav Radostný
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Volba člena do školské rady
S novým školním rokem 2016/2017 je tu i volba nových 
členů do školské rady naší základní školy. Tato rada se sklá-
dá ze tří členů, kteří jsou voleni na dobu tří let a zastupují 
školu, obec a rodiče. Je tedy více než jasné, že toto seskupení 
je důležitým pojítkem mezi školou samotnou, zástupcem ro-
dičů a jejím zřizovatelem. Do uzávěrky Zpravodaje byl znám 
jediný kandidát, pan Ing. Jiří Kubizňák. Případní zájemci 
o tento post se však mohou hlásit do půlnoci 1. 9. 2016 u paní 
ředitelky základní školy Mgr. Ivy Zavadilové.

Volba bude probíhat 5.  9. 2016 
od 15:00 do 18:00 hod., následně 
budou hlasy spočítány a pokud 
se voleb zúčastní alespoň  třeti-

na oprávněných voličů, bude volba uzná-

na platnou. V  opačném případě bude 
volba probíhat znovu, a pokud by ani ten-
tokrát nevzešel z volby vítěz, zvolí zástup-
ce rodičů do školské rady sama ředitelka 
školy.

Počet hlasů se rovná počtu žáků. Jedno 
dítě = jeden hlas, při vyšším počtu souro-
zenců může vícero hlasy volit jeden zákon-
ný zástupce nebo si volbu rodiče rozdělí.

V  loňském školním roce si také rodi-
če jednotlivých tříd zvolili své zástupce, 
na které se mohou obracet se svými pod-
něty, nápady, připomínkami. Tito zástup-
ci v žádném případě nemohou řešit kázeň-
ské či osobní problémy jednotlivých žáků.  
Jména  zástupců tříd jsou uvedena na strán-
kách školy – www.zstuchomerice.cz. Tito 
zástupci budou úzce spolupracovat právě 
s členem školské rady zastupujícím rodiče, 
kterému budou předávat podněty ze stran 
rodičů. Ten je následně přednese na schů-
zi školské rady. 

Zuzana Škvorová

D O P R A V A  /  Š K O L Y

Lávka stavěná s radostí
Celkové náklady byly zhruba pětinové, bylo potře-
ba koupit barvy, dubové dřevo a ocelovou konstrukci 
a objednat bagr, jeřáb a beton. Vše ostatní udělali lidé 
z Tuchoměřic s nadšením vlastníma rukama. 

KRATŠÍ CESTA NA AUTOBUS
Nová lávka přes potok také výrazně zkrátí cestu na au-
tobusovou zastávku Tuchoměřice, Pastvišťata všem, 
kteří bydlí v okolí ulice Za Kostelem. Vzdálenost vyzna-
čená červenou čarou na mapě je pouhých 370 metrů, 
je to skoro stejně daleko jako ze zastávky u hřiš-
tě. Využít zastávku na Pastvišťatech se vyplatí 
místním obyvatelům hlavně v  odpolední 
špičce při cestě z Prahy, kdy jedou  au-
tobusy střídavě vždy jednou ke  hřiš-
ti a  jednou na  Pastvišťata. V  rámci 
celkové opravy ulice Ke  Stateni-
cím prošla opravou i tato zastáv-
ka. Má nové nástupiště a je nově 
napojena na  chodníky pro pě-
ší, aby lidé nemuseli  vstupovat 
do silnice.

OPRAVA ULICE ZA KOSTELEM 
Vyfrézovaný starý asfalt z  vel-

ké rekonstrukce ulice Ke  State-
nicím posloužil k  opravě ulice 
Za Kostelem, která v zadní čás-
ti u bývalé čističky připomína-
la spíš polní cestu, než silni-
ci k novým domům. Asfaltový 
recyklát nejdříve rozhrnul ba-
gr a zhutnil válec. Na takto při-
pravený a  rozšířený podklad 
přišel asfaltový postřik s  jem-

nými kamínky, který vytvořil fi -
nální povrch opravené cesty. Uli-

ce Za Kostelem je zároveň v zadní 
úzké části už natrvalo jednosměrná, 

je tu možné projíždět pouze směrem 
od Tuchoměřic ke Statenicím. Cyklisté tu 

budou moct jezdit v obou směrech, umožní 
jim to dodatková tabulka dopravního značení.

Pro pěší mám ještě jednu dobrou zprávu. Rychle se 
blíží i stavba nového chodníku v ulici K Lesu. Všechna povolení 
jsou už vyřízena  a běží výběrové řízení na dodavatele stavby. Po-
čítáme s tím, že se začne stavět letos v září. 

Karol Böhm, místostarosta

 dokončení ze  str. 1

mapový podklad: Mapy.cz

Foto: Ondřej Kubala

Foto: Ludmila Böhmová
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Volnočasové aktivity na školní rok 2016/2017 
Přihlášky na  aktivity pořádané spolkem Tušení na  vyžádání na  e-mailu: 
info@tuseni.cz či na tel: 723 726 833 či ke stažení na www.tuseni.cz. Tam na-
jdete více informací, rozvrh a profi ly lektorů.

Pro děti

 SBOR LA FOLIA
Pondělí 16:00-16:45 (děti 3-6let), 
17:00-18:00 (děti 7-14 let) ve více-
účelovém sále vedle školy
Lektorka: Anna Novotná
první hodina 26. 9. 2016
Cena: 800,- Kč/pololetí

 POHYBOVÉ STUDIO
Úterý 13:30-15:00 (děti 7-10 let), 
15:05-16:20 (děti 11-14 let), 16:30-
17:15 (děti 3-6 let) ve víceúčelo-
vém sále vedle školy
Lektorka: BcA. Veronika 
Kacianová
první hodina 27. 9. 2016
Cena: 90 min 1600,-Kč, 
75 min. 1200,-Kč, 60 min. 
1000,-Kč/pololetí

 KYTARA
Úterý 17:00-18:00, výuka probí-
há na adrese Polní 478
Lektor: Mgr. Jan Korda
první hodina 4. 10. 2016
Cena: 45 min. 1600,-Kč/pololetí

  ANGLIČTINA 
INTENZIVNÍ KURZ

Středa 13:30-15:00 ve víceúčelo-
vém sále vedle školy
první hodina 21. 9. 2016
Lektoři: Sara Toppe, Megan Miry
Cena: 90 min. 1500,-Kč/pololetí

 ANGLICKÁ KONVERZACE
Středa 15:15-16:00 ve víceúčelo-
vém sále vedle školy
první hodina 21. 9. 2016
Lektorka: Megan Miry
Cena: 45 min. 1000,-Kč/pololetí

  ANGLIČTINA 
PRO NEJMENŠÍ

Středa 15:30-16:15 
v MŠ Tuchoměřice
první hodina 21. 9. 2016
Lektorka: Sara Toppe
Cena: 45 min. 1000,-Kč/pololetí

 DIVADELNÍ ATELIÉR
Čtvrtek 13:30-15:00 ve víceúčelo-
vém sále vedle školy
první hodina 22. 9. 2016
Lektorka: Ája Marečková
Cena: 90 min. 1600,- Kč/pololetí

 NĚMČINA V OBÝVÁKU
Čtvrtek 16:00-16:45 výuka probí-
há na adrese Polní 478
první hodina 6. 10. 2016
Lektorka: Bc. Veronika 
Kordová Fleischmannová
Cena: 45 min. 1000,-Kč/pololetí

 VÝTVARNÉ ODPOLEDNE
Pátek 13:30-14:55, 15:00-16:30 
ve víceúčelovém sále vedle školy
první hodina 23. 9. 2016
Lektorka: MgA. Míša Tůmová
Cena: 120 min 1200,-Kč/pololetí

Pro dospělé

  KLASICKÁ TANEČNÍ 
TECHNIKA

Pondělí 18:15-19:15 ve víceúčelo-
vém sále vedle školy
první hodina 26. 9. 2016

Lektoka: MgA. Dagmar 
Horváthová
Cena: 60 min. 1600,-Kč/pololetí

 ANGLICKÁ KONVERZACE
Úterý 19:30-20:30 ve víceúčelo-
vém sále vedle školy
první hodina 4. 10. 2016
Lektorka: Karen Ercolino
Cena: 60 min 1200,-Kč/pololetí

 PILATES
Středa 18:30-19:30 ve víceúčelo-
vém sále vedle školy
první hodina 14. 9. 2016
Lektorka: Mgr. Renata Bártová
Cena: permanentka 
10 lekcí/800,- Kč

 ARGENTINSKÉ TANGO
Čtvrtek 18:30-20:00 ve víceúčelo-
vém sále vedle školy
první hodina 6. 10. 2016
Lektoři: Berrak Yedek, 
Arneldo Rodríguéz 
(www.tangonow.cz)
Cena: 8 lekcí/1600,- Kč

 SMÍŠENÝ SBOR LA FOLIA
Neděle 19:00-21:00 ve víceúčelo-
vém sále vedle školy
první hodina 6. 10. 2016
Lektorka Larissa Sakvina
Cena: 700,- Kč/pololetí

K U L T U R A ,  S P O R T ,  V O L N Ý  Č A S

DALŠÍ VOLNOČASOVÉ AKTIVITY – VOLEJBAL
Pátek 18:00–20:00 v letní sezóně v areálu fotbalového hřiště, v zimní sezóně v tělocvičně v Buštěhra-
du. Více informací a možnost přihlášení nových hráčů: Karol Böhm 602 648 938.

V  sobotu 10. září od  9 hodin se v  areálu 
fotbalového hřiště bude konat druhý roč-
ník volejbalového turnaje Tuchoměřická 
smeč. Diváci a fanoušci jsou vítáni.

Ve čtvrtek 22. 9. od 18:30 do 20:30 se v kláš-
teře komunity Chemin Neuf koná první ze 
série 10 večerů kurzu Alfa, na  který jsou 
zváni všichni, kdo se chtějí dozvědět více 
o křesťanské církvi a o tom, čemu křesťa-
né věří. Kurzy Alfa jsou určeny především 
lidem, kteří se nepovažují za  věřící a  ne-
navštěvují bohoslužby. Účastní se jich lidé 
nejrůznějšího věku, profesního zaměření 
a  životní orientace, kteří si chtějí rozšířit 
obzory nebo je zajímá, jak si na důležité ži-
votní otázky odpovídají ostatní lidé.

Každé setkání začíná společnou veče-
ří a následuje krátká promluva a prostor 
pro diskuzi. Kurz pořádá Římskokatolic-
ká farnost Tuchoměřice a Komunita Che-
min Neuf a je zdarma.

Na první večer je možné se přijít podí-
vat zcela nezávazně.

Více na  www.tuchomerice.farnost.cz 
nebo www.chemin-neuf.cz

MC Míca pořádá tradiční Bazar dětského 
zboží sezóna PODZIM /ZIMA, který se ko-
ná ve dnech 30. 9.–2. 10. 2016 v prostorách 
Obecního úřadu Tuchoměřice.

K  prodeji můžete nabídnout až 40  ks 
čistého a nepoškozeného dětského sorti-
mentu: oblečení, obuv, hračky.

POZOR ZMĚNA: za  prodejní místo/ 
arch 100 Kč. 

Počet míst OMEZEN. Prodejní ar-
chy budou k  vyzvednutí ve  dnech 26.– 
27. 9  2016 na adrese:  Zuzana Škvorová, 
Hlavní 40, Tuchoměřice

Kontakt: mc.mica@email.cz, 777 590 206 
info: www.mcmica.cz

Zahrnuje společnou práci na  zvelebení 
domu a  je také příležitostí k navazování 
nových vztahů.
Další akce v klášteře:
14.–16. 10. Víkend pro mladé 18 - 30 let
21.–23. 10. Víkend pro mládež 14-18 let
6.–13. 11. Duchovní cvičení  v tichu podle 
sv. Ignáce 

Každé první úterý v  měsíci od  19:00 
v  klášteře v  Tuchoměřicích otevřené 
modlitební setkání 

Více informací naleznete na stránkách:
 www.chemin-neuf.cz

ZVEME VÁS
10. 9. VOLEJBALOVÝ TURNAJ 

22. 9. PRVNÍ VEČER KURZU 
ALFA O KŘESŤANSTVÍ

TRADIČNÍ BAZAR DĚTSKÉHO 
ZBOŽÍ  MC MÍCA

16.–18. 10. ORA ET LABORA 
V KLÁŠTEŘE 

Další provozovatelé volnočasových akti-
vit nedodali podklady ke zveřejnění.

Barbora Hronová

Foto: Karolina Kašparová



5

www.tuchomerice.eu

8  |  2016    Tuchomě ř ický  Z P R AV O D A J B Y L O  N E B Y L O

Škola Jednoty bratrské 
  v Tuchoměřicích 
To, že Tuchoměřické panství vlastnil v 16. století a po-
čátkem 17. století šlechtický rod Sluzských z Chlumu 
a na Tuchoměřicích, jehož členové patřili k velkým 
podporovatelům tehdy už zakázané Jednoty bratrské, je 
celkem známá skutečnost. Díky často citované zmínce 
jezuitského autora knihy Historiae societatis Jesu provinciae 
Bohemiae Joannese Schmidla víme také, že v Tuchoměřicích  
měli čeští bratři, kteří si tu založili svůj proslulý sbor, také 
„znamenité gymnasium, v němž se šlechtičtí synové k vyšším 
studiím vzdělávali“ („praenobile ac celebre gymnasium“).

Já se však nyní pokusím odpovědět 
na otázku, kde ona škola stála. Víme, 
že se zde svého času nově (v roce 1920) 
založená Československá církev snaži-

la ukázat, že ona je přímým pokračova-
telem reformního hnutí 15., 16. a  poč. 
17. století v českých zemích.

Nahlédneme tudíž nejprve do Kro-
niky náboženské obce církve 
československé v  Tuchoměři-
cích. Kroniku začal psát v  roce 
1947 čs. farář Vladimír Sismi-
lich, který si dal velkou prá-
ci s  grafi ckou výzdob ou této 
kroniky. V  kapitole Z  nábo-
ženské minulosti kraje kro-
nikář píše: „Když r. 1524 král 
Ludvík vypověděl „pikharty“, 
vykoupili si bohatí z  Bratří 
podporou Havla Cahery, fará-
ře Týnského a  administrá-
tora kališníků – ochranu 
u  královského místodržite-
le Karla, vévody Minster-
berského a otevřeli v Tucho-
měřicích školu bratrskou. 
Podle podání stávala 
prý „na  Bělohradě“, 
tj. na  stráni, táhnou-
cí se nad nynější ško-
lou… Podle jiné zprá-
vy stál prý bratrský 
sbor v  místech, kde 
nyní stojí Husův sbor církve československé…“

Obávám se však, že (hlavně v tom posled-
ním) bylo pouze přání otcem myšlenky.

Přesnější informace poskytuje v  tom-
to případě článek Jaroslava Prokeše, uve-
řejněný v  roce 1933 v  časopise Národního 
muzea, oddíl duchovědný, pod názvem Pa-
měti B. Jana Efreima o bratrském sboru v Tu-
choměřicích. Tento článek informuje čtená-
ře o tom, že v odd. jezuitských akt (Jesuitica, 

sign. XCIX/4) byly 
objeveny zajíma-

vé listiny, týkající 
se bratrského sboru 

v Tuchoměřicích.
Jeden sešitek obsahu-

je pár stručných zázna-
mů o  majetku, příjmech 

a výdajích bratrského sbo-
ru v Tuchoměřicích v letech 

1590-91, které byly zhotove-
ny v souvislosti s půjčkou Do-

roty Šiterové z  Běluk (Běloky) 
tuchoměřickému sboru (jed-

nalo se o  200 kop míšeňských) a  jiné zá-
znamy z let 1593-96 a na 7. a 8. straně jsou 
pamětní zápisy o  zvelebování bratrského 
sboru v  Tuchoměřicích vlastnoručně na-
psané Janem Efreimem, který se později 
stal biskupem Jednoty bratrské.

Druhý sešitek, který má také osm listů, 
obsahuje velice zajímavý opis Hamfeštu 
ze dne 29. července 1577, kterým tehdej-
ší majitel panství Ctibor Sluzský z  Chlu-

mu a  na  Tuchoměřicích na  žádost star-
ších Jednoty bratrské daroval místo pod 
zámkem na  stavbu svobodného domu, 
kdež by Bratři dítky učili umění literní-
mu i  všem dobrým křesťanským mra-
vům i ctnostem…

(Jak se dočteme ve Zpravodaji vlastivěd-
ného klubu okolí Prahy, 1967, čís. 9 – 10, 
str. 121, bylo toto privilegium pro zdejší 
dům bratrský v roce 1615 vloženo i do de-
sek zemských (DZD 189 E 19), ale po poráž-
ce stavovských vojsk na Bílé hoře automa-
ticky zaniklo…)

Výše zmiňovaný opis Hamfeštu z  roku 
1577 byl vyhotoven roku 1591 rovněž kvůli 
oné zmiňované půjčce od Doroty Šiterové 
a ověřen byl bratrem Efreimem. 

A  latinská poznámka „hic Konieczek“ 
(nyní Koníček) na  okraji listiny, dopsaná 
jakýmsi jezuitou, prozrazuje nám konečně 
přesně místo, kde se bratrský sbor se svou 
školou nacházel. Ano, byla to usedlost pod 
tuchoměřickým zámkem, kde za  jezui-
tů hospodařil jakýsi sedlák Koníček. Ten, 
po kterém zakoupil si pak usedlost od  je-
zuitské vrchnosti jakýsi nestor Javůrkova 
rodu v Tuchoměřicích – Pavel Javůrek. Jeli-
kož jeho syn (Jan Javůrek, nar. 1748) a pak 
i vnuk (Matěj Javůrek, nar. 1788) byli v Tu-

choměřicích rychtáři, sloužila nemovitost 
i jako rychta. Dostala čp. 12 a po smrti po-
slední majitelky – slečny Anny Javůrkové 
(která – pro zajímavost – odprodala kus 
svého pozemku místním Sokolům k  po-
stavení sokolovny – nyní Disko RaI) za-
koupila si ji pak někdy na začátku 20. sto-
letí rodina Kouckých. V  poslední době je 
nemovitost pronajímána k chovu koní. 

Běla Landová
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Pazderna v roce 1915 a v roce 2016. Snímky nám poslal pan Josef Kynzl. Děkujeme. 

Ž I V O T  V   O B C I

PŘEDSTAVUJEME: Dopravní komise

Poslední z  tuchoměřických komi-
sí, kterou jsme vám ve zpravoda-
ji ještě nepředstavovali, je komise 
dopravní. Ta má čtyři členy:Lýdii 

Csermélyiovou, Martina Hlaváče, On-
dřeje Kubalu a  Václava Střelbu. Před-
sedou komise je zastupitel Martin Hla-
váč: „Scházíme se minimálně 3x ročně nebo 
podle potřeby. Aktuální věci řešíme operativ-
ně,“ říká s  tím, že samozřejmostí je úzká 
spolupráce s vedením obce. „Naše komise 
má na starost vše, co souvisí s dopravou, jed-
notlivé oblasti jsme si rozdělili. Lýdia Cser-
mélyiová řeší cesty pro pěší, stav silnic a je-
jich značení, já mám na starosti cyklistické 
stezky a parkování, Ondřej Kubala se věnuje 

všemu, co se týká veřejné hromadné dopra-
vy i bezpečnosti v dopravě a Václav Střelba 
má v kompetenci plynulost dopravy a spolu-
práci s policií,“ doplnil Hlaváč. Členové do-
pravní komise mají za sebou v posledních 
měsících hodně práce. Podařilo se opravit 
lesní cestu a postavit nová lesní posezení, 
v Tuchoměřicích máme nové autobusové 
zastávky, linka 312 jezdí častěji než dřív, 
v  ulici Ke  Statenicím je opravená vozov-
ka, na  Pastvišťatech jsou nové chodníky, 
opravená je také ulice Za Kostelem, u uli-
ce Nad Lávkou vznikl můstek přes potok, 
U Dvora se připravuje nová kruhová kři-
žovatka, blíží se stavba chodníku v  uli-
ci K  Lesu a  Krajská správa a  údržba sil-

nic slíbila opravu jejího povrchu. „Další 
spoustu věcí máme před sebou. Přemýšlí-
me o  nových cyklostezkách a  chodnících, 
hledáme řešení při problémech s  parková-
ním. Nadále se budeme zabývat hromad-
nou dopravou. Připravujeme další projekty 
na  zlepšení dopravní infrastruktury. Neza-
pomínáme na  bezpečnost dopravy v  obci, 
usilujeme o zajištění častějších kontrol dodr-
žování povolené rychlosti a zákazu průjezdu 
kamionů. Naší pr ací se snažíme vyjít vstříc 
potřebám občanů Tuchoměřic, proto je pro 
nás důležitý kontakt s  obyvateli. Těšíme se 
na  vaše podněty,“ zdůraznil předseda ko-
mise Martin Hlaváč. 

Kateřina Kubalová

Vize rozvoje 
obce je hotová…  a co dál?
Znáte ten stav, kdy jste do nějaké činnosti plně zabráni, po-
nořeni a ke korekci vlastního jednání si potřebujete na chvíli 
poodstoupit, podívat se na věc z jiného úhlu. Tak jako malíř si 
čas od času poodstoupí od svého stojanu, aby se podíval na své 
dílo z jiné perspektivy, protože jenom tímto poodstoupením 
najednou vidíme to, co v blízké optice rozeznatelné není.

K  tomu poodstoupení, k  pohle-
du z  jiného úhlu má sloužit no-
vě zpracovaná Vize rozvoje obce. 
Tým architektů se v  roli nezau-

jatého a vztahy nezatíženého pozorovate-
le zabýval jejím zpracováním. Od analýzy 
historického vývoje obce, přes uspořáda-
nou anketu, koncepci územního plánová-

ní a  realitu novodobé zástavby, zpracova-
li architekti představu, jak by se mohla 
naše obec do  budoucna vyvíjet. Formou 
nastínění hlavních témat, jako jsou kra-
jinné prvky, koncepce horizontů, zastavě-
nost, doprava, veřejné prostory, školství 
a vzdělání, následně dopracovali více než 
dvacítku konkrétních skic a studii. Najde-

me tady nápadité a inspirativní řešení pro 
veřejné prostory v  obci, nové využití bý-
valé sokolovny, objektu školy, koupaliště, 
rozvoj sportovního areálu, řešení nádvoří 
kláštera, koncepce domu s  pečovatelskou 
službou a další. 

A k čemu má Vize sloužit? Je to podklad 
pro dlouhodobý strategický plán obce, pro 
vytvoření reálné koncepce na  základě ši-
rokého koncensu, protože uskutečňová-
ní vybrané strategie je záležitostí dlouho-
dobou a určitě přesahuje čtyřleté volební 
období.

V  říjnu je naplánována v eřejná beseda 
s  tvůrci Vize. O  termínu budeme včas in-
formovat. 

Karol Böhm, místostarosta

V  červnu slavila své 70. na-
rozeniny paní Dagmar To-
manová. Gratulujeme a pře-
jeme mnoho štěstí a  zdraví. 

Sedmdesátiny oslavila i  Mila-
da Traučová a Jiřina Freibišo-

vá. Oběma dámám blahopře-
jeme. Přání všeho nejlepšího 
míří i  za  panem Miroslavem 
Semerádem, rovněž čerstvým 

sedmdesátníkem. V červenci sla-
vil své narozeniny pan Vladimír 
Stoy. Ke krásným pětasedmdesá-
tinám přejeme mnoho zdaru. 

gratulace

V
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Co odvál čas…
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V  červenci 
zemřela nej-
starší obyva-
telka Tucho-
měřic, paní 
Barbora Ne-
šlehová. By-
lo jí 96 let. 

Tuchoměřická rodačka s man-
želem vychovala jednu dce-
ru, měla dvě vnoučata a  jed-
no pravnouče. I  v  pokročilém 
věku byla tato dáma velmi či-
perná. Téměř každý den jez-
dila na  rotopedu a  tím si, jak 
sama říkávala, udržovala skvě-
lou kondičku. Fotografi e ji za-
chycuje během loňské oslavy 
95. narozenin. 

-red- 

Pošta Partner
Více než deset let usilujeme o  na-

výšení úředních hodin České poš-
ty v naší obci. Za ty roky jsme vý-
znamnějšího pokroku nedosáhli 

přes to, že jsme pro úřadovnu pošty postavi-
li nový objekt a dali poště symbolické nájem-
né. Koncem července nás navštívili vedoucí 
pracovníci České pošty, aby nám představi-
li projekt Pošta Partner. Pokud bychom při-
stoupili na  tuto formu spolupráce, pošta by 
obci platila určitý paušál za to, že budeme vy-
konávat poštovní služby (posílat dopisy, ba-
líky, peníze a  vydávat poštu a  balíky lidem) 
a k  tomu případně provozovali některé dal-
ší služby jako např. kopírování nebo služby 
Czech Pointu (vyřizování výpisů z  rejstříku 
trestů, výpisů z katastru, výpisů z obchodní-

ho rejstříku, vydávání výpisů z  karty řidiče 
– stav odebraných bodů apod.). Zaměstnanec 
u  přepážky by byl zaměstnancem obecního 
úřadu, to znamená, že mzda by nebyla dle ta-
bulek České pošty a po vzájemné dohodě by 
i provozní doba pošty  byla každý den stejná, 
tedy do 18 hodin, jak léta požadujeme po Čes-
ké poště. Zaměstnance by navíc nikdo nenu-
til vnucovat návštěvníkům pojištění nebo 
plyšové medvídky. Celá věc není ale zase tak 
jednoduchá. Abychom na tuto formu spolu-
práce mohli přistoupit, museli bychom na-
jít jednoho nebo dva pracovníky s  čistým 
trestním rejstříkem. Pokud  vás tato nabíd-
ka zaujala, informujte se u  mne o  dalších 
podrobnostech. 

Jaroslav Radostný, starosta

Použitý textil 
můžete odevzdávat i v Kněžívce

Možná se i vy chystáte koncem léta 
protřídit skříně a  zbavit se věcí, 
které nenosíte. Kontejner na po-
užitý textil najdete v Tuchoměři-

cích nejen u školky, ale také v Kněžívce napro-
ti hasičské zbrojnici. Kontejner na sběr textilu 
má bílou barvu a je označen logem Farní cha-
rity Kralupy nad Vltavou, která textil použi-
je jako pomoc pro sociálně slabé a  potřebné 
v krizových situacích. Z části textilu vzniknou 
čistící hadry a izolace  nebo se využije jako su-
rovina pro opětovnou výrobu oděvů.

„Chcete-li přispět, odkládejte do  těchto speci-
álních kontejnerů čistý a suchý nepotřebný tex-
til zabalený a zavázaný do igelitových tašek ne-

bo pytlů. Volný textil se může lehce při vyvážení 
a manipulaci za nepříznivého počasí znehodno-
tit. Do kontejneru patří veškeré nepotřebné ošace-
ní, ložní prádlo, záclony, bytové textilie, ručníky, 
ubrusy a rovněž párová nositelná obuv. Naopak 
koberce, matrace, molitan, stany, materiály ne-
textilní povahy s výjimkou hraček, výrazně zne-
čištěné a mokré textilie sem nesmí,“ zdůrazňu-
je Simona Killarová ze společnosti DIMATEX 
CS s.r.o., která sběr použitého textilu v Tucho-
měřicích zajišťuje.

V rámci ČR se od počátku roku sesbíralo ví-
ce než 3 000 tun použitého textilu. Tuchomě-
řice přispěly zhruba 800 kg. 

Kateřina Kubalová

Tuchoměřice mají nový víceúčelový sál
Adaptace někdejší školní 
kotelny na víceúčelový 
prostor je hotová. Od září se 
do něj přesune většina vol-
nočasových aktivit pro děti 
i dospělé.

Léta nevyužívaný prostor se během 
několika měsíců proměnil v sál se 
samostatným vchodem, vlastním 
sociálním zázemím, úložnými pro-

story a dalšími nezbytnostmi. Zbývá ještě 
upravit přilehlý dvůr. „Celé to stálo bezmá-
la 3 miliony korun, nicméně se nám poda-

řilo dostat dotaci z kraje, takže obec zaplatí 
pouze cca 150 tisíc,“ řekl nám místostaros-
ta Karol Böhm.

Víceúčelový sál bude v dopoledních ho-
dinách k  dispozici základní škole a  od-
poledne v  něm budou mimoškolní akti-
vity. „Jak se bude sál využívat, vyplynulo 
z  jednání mezi paní ředitelkou a  Janou 
Vöröšovou – hlavní koordinátorkou mimo-
školních aktivit. Jednání probíhalo na úřadě 
a vše se dohodlo bez problémů. Z obou stran 
padly vstřícné kroky, obec nabídla dořešení 
školního dvora a  úložného prostoru pro tě-
locvičné nářadí. Jak je vidět, vše se dá řešit 
bez emocí,“ dodává Karol Böhm. Jak někdej-
ší kotelna v novém kabátě vypadá, si mů-

žete prohlédnout 1. září dopoledne v rám-
ci Dne otevřených dveří.

Přestavbou kotelny skončila druhá 
etapa rozšiřování tuchoměřické ško-
ly. Na ni měla navázat etapa třetí – tedy 
přestavba půdy. Vedení obce ale původní 
plán změnilo. „Půdní vestavbou by vznik-
ly pouze dvě třídy a to do budoucna nesta-
čí. Plán je takový, že by obec postavila no-
vou školu – devítiletku – na pozemku, který 
jsme minulý měsíc koupili pod obchodem. 
Na stavbu chceme využít podpůrné progra-
my, které v  současnosti na  výstavbu škol 
ve  Středočeském kraji existují,“ podotýká 
Karol Böhm. 

Kateřina Kubalová

Foto: Ondřej Kubala
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LETÁKY KAT

AČNÍ DESKY MANUÁLY 

NÉ KALENDÁŘE STOLNÍ KA

NÍ OBÁLKY DOPISNÍ PAPÍR

ÁVKA VIZITKY LETÁKY KA

ACE PREZENTAČNÍ DESKY 

TY NÁSTĚNNÉ KALENDÁŘE

VNÍ OBÁLKY DOPISNÍ PAP

NÁVKA VIZITKY LETÁKY K

Y KATALOGY PUBLIKACE P

DÁŘE STOLNÍ

e-shop tisku

Non - stopPříjem zakázek

Overnight-Service

Noční
tisk

tisk do 1 hodiny

Využijte našich
nových služeb

   Tuchoměřický ZPRAVODAJ periodic-
ký tisk územního samosprávního celku – 

měsíčník obce Tuchoměřice; MK ČR E 21919; vy-
dává Obecní úřad obce Tuchoměřice – V Kněžív-
ce 212, 252 67 Tuchoměřice; číslo 8/2016, vydáno: 
19.  8.  2016; náklad: 600  kusů; Šéfredaktorka: 
Kateřina Kubalová; e-mail redakce: tucho-
noviny@gmail.com; uzávěrka dalšího čísla: 
10. 9. 2016

CENY INZERCE  v Tuchoměřickém zpravodaji
 1/2 stránky – 2000 Kč  1/4 stránky – 1000 Kč 

 1/8 stránky – 500 Kč  řádková inzerce – 10 Kč/řádek

Při dlouhodobé spolupráci možnost individuálně stanovené ceny. 

Kontakt: tuchonoviny@gmail.com 
 Uzávěrka inzerce je vždy 10. den v měsíci.

Blbej nápad
Děti zkoušely, jestli balíky slámy hoří. Hořely... 

Pátek, 12. srpna, 19:00 – 
středočeští hasiči přijí-
mají informaci o  požá-
ru balíků slámy na  poli 

u tuchoměřického outletu a o po-
páleném chlapci, který na  tís-
ňovou linku sám telefonoval. 
Na  místo okamžitě vyrazily tři 
jednotky profesionálních hasi-
čů (z  pražských Petřin, z  Roz-
tok a z letiště), záchranná služba 
s  lékařem, na pomoc vyjeli dob-
rovolní hasiči z Hřebče i Roztok 

a  dorazil  i  vyšetřovatel požárů 
z Kladna. 

„Chlapec utrpěl popáleniny ob-
ličeje a  horních končetin. Po  ošet-
ření byl záchranáři přepraven 
do  nemocnice,“ upřesnila mluv-
čí středočeské záchranné služ-
by Petra Effenbergerová. Přípa-
dem se zabývají také policisté. Ti 
potvrdili, že slámu měly zapálit 
děti, ale vzhledem k nízkému vě-
ku nezletilých pachatelů nechtě-
jí poskytovat bližší informace. 

„Celkem bylo zasaženo 20 balíků 
slámy, ve 20:44 byl požár zlikvido-
ván, 1 osoba byla zraněna a škoda 
je vyčíslena na 8 tisíc korun,“ shr-

nul dostupné informace ještě tu 
noc mluvčí středočeských hasi-
čů Ladislav Holomčík. 

Ondřej Kubala

foto: HZS Středočeského kraje
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